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Kazatel:   Josef Hurta 
Čtení: L 2, 1 – 14                

Text:    L 2, 10 - 11       Anděl jim řekl: "Nebojte se, hle, zvěstuji vám velikou radost, která bude pro všechen lid. 
Dnes se vám narodil Spasitel, Kristus Pán, v městě Davidově. 

Milí přátelé, mám radost, že začínáme Štědrý večer už teď odpoledne, tady v kostele. Máme tu 
stromeček, jesličky, a dokonce, když se přijdete podívat blíž, tak v nich skutečně najdete krásné děťátko. 
Děti, schválně se pojďte podívat. Nebojte se. Pojďte. Možná se někdo bojí přijít tady do předu. Nevím 
proč, ale zjistil jsem, že nejvíc se bojí přijít dopředu dospělí. A jsou i takoví, kteří se bojí vůbec vstoupit 
do samotného kostela. Ještě tak na turistickou prohlídku, to jo, ale nevěřili byste, jak se lidi bojí přijít na 
bohoslužby. Jakoby jim tam chtěl někdo nadávat. Ale co se dělá v kostele? Tam se zvěstuje veliká radost! 
Kostel je místo, kde se lidé společně radují. Škoda, že mnoho lidí zná kostel jen z pohřbů, které zpravidla 
moc veselé nebývají. Ale dnes je kostel místem veliké radosti. A my se tu nemusíme ničeho bát. Tak to 
zvěstuje anděl pastýřům: „Nebojte se, hle, zvěstuji vám velikou radost, která bude pro všechen lid.“ 

Aha, já jsem myslel, že to je jen pro věřící, nebo pro členy církve, či dokonce jen pro ty, kdo 
platí salár. A on tady anděl říká, že to je pro všechen lid! Pro vás všechny. Ano, i tam nahoře na 
pavlači. A dokonce i pro ty, kteří nikdy do kostela nechodí. Opravdu? No jasně, vždyť kde byli ti 
pastýři, když jim anděl zvěstoval velikou radost. Byli v práci, na noční, ve směnném provozu, kde se 
střídali v hlídkách u svého stáda. Nebo u svého stroje. Nebo třeba v Gumárnách, nebo v Brose, nebo 
v Onsemi, nebo v Lidlu, co já vím! Ale copak tam mohou slyšet nějakou radost? Neslyší tam spíš jak 
je dneska draho, jak vláda nic pro lidi nedělá, jak jsou vysoké ceny energií, jak se pořád válčí na 
Ukrajině a jaké to bude, až si národ zvolí nového prezidenta nebo prezidentku, pokud ještě dnes 
někdo rozlišuje pohlaví. Anděl ale říká všemu pracujícímu lidu i pracující inteligenci i všem 
operátorům výroby i chudým rentiérům, čili důchodcům: „Dnes se vám narodil Spasitel, Kristus Pán, 
v městě Davidově.“ Jak vypadá takový spasitel? To bude asi člověk, který má hodně peněz a majetku, 
takže se může s námi rozdělit, abychom se i my měli trochu dobře. Jenomže anděl nabízí úplně jiný 
popis spasitele: „Toto vám bude znamením: Naleznete děťátko v plenkách, položené do jeslí.“ Tak 
to nás ale zaskočil. My všichni hledáme nějakého vhodného kandidáta na spasitele, který bude mít 
zkušenosti, moc, vliv a peníze, a anděl nás posílá za malým dítětem? Ale schválně se přijďte podívat 
do jesliček, nebo nějaké mamince do kočárku. Co uvidíte? Dar života. Dítě, které se narodilo, aniž 
by na tom mělo jakoukoliv zásluhu. Protože život je milost. Nikdo z nás tady na světě být nemusel. 
Ale jsme tu, protože jsme dostali život jako dárek. A abychom si to lépe uvědomili, proto si na Štědrý 
den dáváme dárky. Když dostanete dárek, nemusíte za něj platit. A to je ta radostná zvěst. Nemusíte 
platit za to, že vám Bůh dává život. A ne ledajaký život! Bůh dává každému originální život. Ano, 
nevhodným zacházením si ho můžeme pokazit a zničit. Ale Bůh dává život i s návodem k použití. 
To je bible. Tam najdeme vzor, jak žít. Ten vzorový život je život Ježíše Krista. Ano, toho Krista, 
který přišel na svět jako každý z nás. Který vzal na sebe naši podobu, náš život a ukázal, že ani lidská 
nenávist ani křivda ani nespravedlnost ani odsouzení na kříž nebere životu smysl. Protože je věčný 
a hrob není konečná! Sláva na výsostech Bohu a na zemi pokoj mezi lidmi, Bůh v nich má zalíbení.  

Modlitba:  Narozený Kriste, děkujeme ti, že už víme, že naše spása není v levnějším zboží ani v pohodlném životě, 
ale v pokorném přijetí svého života, jako daru Božího. Děkujeme ti, že v nás probouzíš odhodlání žít podle Kristova 
příkladu, i když ta naše snaha zůstává pořád ještě v plenkách. Amen. 

Přímluvná modlitba:  Pane Ježíši Kriste, je toho tolik, co bychom chtěli a víme, že to pod stromečkem nenajdeme. Ale 
můžeme ti to svěřit jako své tajné přání, které slyšíš jen ty. A ty máš moc nás vyslyšet, protože jsi Bůh. Ale také máš moc nás 
proměnit, abychom svá přání nepovýšili nad tvoji vůli, která je vždy moudřejší než lidé. Přesto nám nyní dej chviličku, abychom 
to, co si přejeme nebo co nás trápí vyslovili ve svém nitru, každý sám pro sebe. Pane, prosíme, naslouchej nám v této chvíli… 


